
 
 

 

 

Zpráva z oponentury programu I MŠMT 
 

30. 4. 2015 jsme se s generálním sekretářem F. Štrossem zúčastnili na MŠMT oponentur, které řeší 

reprezentační akce jednotlivých svazů. Zprávu jsem koncipoval jako seznámení s problematikou a 

návrh opatření ke zlepšení postavení šachu v systému. 

Pořadí TOP 

Pořadí TOP zůstává klíčovým ukazatelem pro dělení peněz na státní reprezentaci, též se na něj váží 

např. peníze z loterií od ČOV, které jsou určeny na práci s mládeží a prg. V. podporuje významněji též 

právě jen TOP80 (resp. od 2015 přepočítáno na 62) svazů. 

TOP se počítá podle: 

1) bodů úspěšnosti (body za umístění dělené počtem nahlášených soutěží), důležitá i v prg. V 
2) technický koeficient (TK), který se skládá z těchto 8 podkritérií:  

 prům. počtu zemí na startu,  

 počet zemí v soutěži,  

 hodnota materiálně technické základny, MTZ (máme 7,7 tis. Kč na sportovce, pokud jsem 
koukal správně, přepočet se zatím nechystá),  

 čl. základna,  

 vztah k OH (0 bodů) 

 Aspekt – sportovní soutěže 

 Korekce – domácí popularita (v tom děláme, co můžeme) 

 Analytický parametr 
Máme hodnotu 2,61. TK se bude přepočítávat až v r. 2016 po OH v Riu.  
3) zařazení do OH (0-2 b. – OH se projevuje i v úspěšnosti a v TK a je tedy v TOPu zohledněno 3x) 
4) počet mez. federací (tam jsme na tom slušně, FIDE navíc stále roste, důl. i pro prg. V) 

 
V pořadí TOP 2013-2014 (před zúžením z 80 na 62 sportů, kdy se některé sloučily) byly šachy mezi 
sporty na 71. místě s hodnotou 4,69 b., která je součtem 0,31b za úspěšnost (hodnota 6,247 se dělí 
cca 20), 2,61 za TK, 0 za OH a 1,77 za 177 federací.  
 
Rozdíly v této části pořadí TOP jsou velmi malé, k návratu do vyšší kategorie TOP nám stačí navýšit 

celkové body z 4,69 o 0,3, tedy úspěšnost (patrně za roky 2013-2015) na úroveň 12,2 místo 

stávajících 6,247. Cca 0,05 nám asi nažene FIDE za dalších 5 mezinárodních federací, pokud nové 

členy stihne schválit GA FIDE.  

V zásadě jediné, co můžeme sami rychle ovlivnit je úspěšnost, ve smyslu soustředění se na ty správné 

reprezentační akce. Budeme muset udělat revoluci v hlášených soutěžích. Musíme více myslet na 

úspěšnost, tedy každoročně hlásit na MŠMT jen účasti, kde je šance být do 16. místa, protože získané 

body se dělí počtem každoročně nahlášených soutěží. Pokud tam dáváme problémisty, kteří na 



 
 

 

 

soutěž nevyrazí, či ME jednotlivkyň žen, kde je mizivá šance na šestnáctku, akorát si snižujeme 

úspěšnost, která je klíčovým parametrem pro TOP, ale třeba i třetinovým kritériem v prg. V.  

 

Úspěšnost 

Výpočet bodů úspěšnosti vychází z kritérií a tabulky zveřejněné v metodice MŠMT.  

V roce 2014 nám kazí Davidovo 7. místo (23,5 bodu) nulová Olympiáda, MEž a problémisti. 10. místo 

Maříkové na MS je 1 tabulkový bod+1 bod za konkurenci (62 účastnic), krát MSF a TK = 7,83 bodů. 16. 

místo Matyáše a 7. Fuskové na MEj též něco málo hodí (nedohledával jsem už výsledky s konkurencí), 

základy dle tabulky jsou 0,8 a 2,3 bodu. Hlásíme to v jednom řádku, ale nejsem si jist, zda to MŠMT 

nevidí jako 2 soutěže, když pošleme 2 nezávislé výsledkové listiny.  

Každopádně je to něco přes 40 bodů, děleno 7 soutěžemi, jsme na našich dosavadních cca 6 bodech 

úspěšnosti, takže i u juniorů musíme jejich hlášení MŠMT zvažovat.  

 

V roce 2015 byl Navara 2. na ME = dle tabulky základ 8 bodů, +3 body za více jak 194 konkurentů, (u 

družstev by to bylo ještě +3 za další členy týmu, což u jedn. není, ale nemá to z pohledu úspěšnosti 

tak závratný význam) = 11 bodů. To se násobí 1,5 za více jak 150 federací = 16,5 a tech. koef., který 

máme 2,61, tedy Navara uhrál sám 43 bodů do úspěšnosti. Tím, že jsme nahlásili další soutěže, kde 

ani tajně nedoufáme v takový výsledek, konečná hodnota bude nižší, protože se body dělí celkovým 

počtem soutěží a třeba u žen jsme nasazováni daleko za prvních 16. Uvidíme, jak junioři (ME a MS) a 

co družstva na Islandu, každopádně v r. 2015 by to mohlo být díky Navarovu stříbru na ME lepší.  

Výpočet dotace v prg. I 

Konečná částka se skládá ze 4 dílčích, jde o: 

 30% akce 

 10% příprava 

 10% materiál 

  50% úspěšnost 

Klíčové je zařazení do jedné ze 3 skupin dle pořadí TOP. Nejlepších 12 sportů si rozdělí přes polovinu 

rozpočtu, druhá skupina si dělí 43% rozpočtu a na 3. skupinu, kde se nacházíme spolu s dalšími 19 

sporty, připadá pouze 1,8% celkového rozpočtu prg. I. Svazy mimo TOP 62 nedostávají nic. 

Dobře je to vidět u podpory akcí, kde se za uznané sportovce a doprovody počítají dle dnů a 

vzdálenosti akce body. Zatímco v naší 3. skupině dostaneme v korunách za spočítané body cca 10%, 

2. skupina cca 50% a 12 nejlepších dostává přes 100%. 

 V r. 2013 jsme dostali 17,6 na přípravu, 2 tis na materiál, 29,2 tis. na akce a 29,3 tis. za úspěšnost = 

78 tis. Nakonec nám to dorovnali kvůli propadu o 278,6 tis. na 356,6 tis. 

http://www.msmt.cz/file/34334/
http://www.msmt.cz/file/35137/


 
 

 

 

Dále jsem dohledal na webu MŠMT jen rozdělení příspěvku na akce. V r. 2014 nám uznali jen 

příspěvek na 12 dní juniora s doprovodem na MEJ v Gruzii, z tabulek to vychází na 110 bodů (2 

letenky+pobyt), dostáváme ale jen 11,4 tis. Kč. U dalších nahlášených soutěží máme v roce 2014 

uvedeno „3x“, tedy bez výsledku za poslední 3 roky (2011-2013).  

Letošní příspěvek státu na reprezentaci ve výši  109 tis. je sice v korunách nejhorší za poslední léta, 

ale to je tím, že skončila kompenzace za propad z 2. skupiny TOP. V číslech se zlepšujeme, což není 

tak těžké oproti katastrofálním výsledkům roku 2012. 

MŠMT nám uznalo 8 sportovců (MEm, MEJ, MSJ a 5x ME_DRU) a 6 členů doprovodu, celkem 698 

bodů. V korunách to odpovídá podpoře za akce 60.900 Kč (z toho 36 tis. na ME družstev na Islandu). I 

z toho je vidět, že získávat podporu na akce není pro nás v tuto chvíli nejklíčovější, mnohem 

významnější je potřeba zlepšit se v pořadí TOP díky zvýšení úspěšnosti.   

Databanka soutěží 

Do databanky soutěží musíme doplnit všechna ME a MS (blesk, rapid, družstva, problémisté, 

koresponďáci, to vše i pro juniorskou kategorii do 18 let) vyhlašované ECU, FIDE, ICC atd. ECU a FIDE 

vypisují soutěže ve 3 disciplínách – klasika, rapid a blesk, odděleně máme soutěže mužů a žen, 

seniorů (veterány MŠMT nebere) a juniorů, jednotlivci a družstva. To vše můžeme obsazovat.  

Problém je třeba s Olympiádou, ta není dle rozpisu mistrovstvím světa a MŠMT tak vůbec nezajímá! 

Na základě kontroly NKÚ není možno brát jako MS soutěž, která to nemá ve svém rozpisu. Jedinou 

možností je, dopsat tam tzv. kvalifikace – jsou přípustné 2 kvalifikace na disciplinu, celkem maximálně 

4. Olympiáda je kvalifikací na MS družstev, Světový pohár je kvalifikací na MS jednotlivců.  

Next steps  

Z výše uvedeného vyplývá, že budeme muset přehodnotit, které ze soutěží dle pravidel MŠMT 

bychom do budoucna měli s ohledem na pravděpodobnost úspěchu do 16. místa obsazovat (resp. 

hlásit na MŠMT) a ověřit u hráčů, zda tam dostaneme ty nejlepší – to je úkol jak pro TMK, tak 

v zásadě pro Problémisty (kde jsme se ovšem již zklamali, když na nahlášené akce nakonec nikdo 

nevyjel) a Koresponďáky. Pak je potřeba to zapojení soutěží vhodně načasovat, aby nám koeficienty 

šly nahoru. Co hlásíme na MŠMT, nemusí souviset s tím, kterých soutěží se účastníme a které nejvíce 

finančně podporujeme z hlediska šachové důležitosti. 

Úkoly: 

TMK – vypracovat přehled za 2013-2015 s výpočtem bodů úspěšnosti 

Sekretariát – udržovat přehled úspěšnosti 

Sekretariát ve spolupráci s TMK, SŠP a SKŠ – doplnit databanku soutěží na MŠMT 



 
 

 

 

Petr Pisk – zvážit vznik ME družstev v rapidu/blesku jako soutěže ECU, které by se mohl ŠSČR na 

začátku organizačně ujmout 

 

 

 

Viktor Novotný 

Předseda Šachového svazu České republiky 

 


